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Abstract

        
From 1982 through 1993 36 interventions in 32 infants and children with urolithiasis have been performed in our department. There were 22 boys and 10 girls. The main cause for the interventions have been congenital malformations in 9, followed by recurrent urinary tract infections in 6, previous operations in 5 and hypercalciuria in 5 patients. In 7 children the cause of the urolithiasis remained unknown.


        
As a therapeutic option extracorporeal shock-wave lithotripsy (ESWL) was available after 1988. The malformations as well as the postoperative conditions have been corrected surgically and the calculi were removed at the same time. For post-infectious, idiopathic or hypercalciuric calculi ESWL was used in the majority of patients after 1988. Therefore a total of 26 calculi were removed by operation and 13 by ESWL. Only 1 calculus was extracted endoscopically. There were no complications either after ESWL or after open surgery.


        
Our results show that ESWL gains more and more importance in infants and children. Calculi in congenital malformations or as result of operations are still removed by open surgery. In the other cases ESWL is the method of choice.


      
        
Zusammenfassung

        
Von 1982-1993 wurden bei 32 Patienten, 22 Knaben und 10 Mädchen, 36 Eingriffe wegen einer Urolithiasis durchgeführt und dabei 40 Steine entfernt. Ursache für die Urolithiasis waren eine Fehlbildung bei 9 Patienten und rezidivierende Harnwegsinfekte bei 6. Als Folge vorangegangener Operationen traten bei 5 Kindern Steine auf. Fünf weitere Kinder litten an einer Hyperkalziurie, und bei 7 konnten wir keine Ursache für die Steine finden.


        
Die 9 Fehlbildungen wurden korrigiert und gleichzeitig die Konkremente entfernt. 26 Steine wurden operativ und einer endoskopisch extrahiert. Die extrakorporale Stoßwellenlithotrypsie (ESWL) kam in 13 Fällen zur Anwendung.


        
Unsere Nachkontrolle zeigt, daß die ESWL, welche wir bei unseren Patienten seit 1989 regelmäßig anwenden, zunehmend an Bedeutung gewinnt. Treten Steine als Folge einer Fehtbildung oder eines chirurgischen Eingriffs auf, ist aber die chirurgische Korrektur nach wie vor die Therapie der Wahl.


      

Key words

Urolithiasis - Childhood - Open surgery - ESWL




Schlüsselwörter

Urolithiasis - Kindesalter - Offene chirurgische Entfernung - ESWL - Nierensteine
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